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در بخشنامه رئیس قوه قضائیه تأکید شد
تشکیل ستاد ویژه پیشگیری

 و رسیدگی به جرائم انتخاباتی
آی��ت الله لاریجان��ی درب��اره 
دوره  دهمی��ن  برگ��زاری 
انتخاب��ات مجلس ش��ورای 
اس��امی و پنجمی��ن دوره 
خبرگان  مجل��س  انتخابات 
رهب��ری بخش��نامه ای صادر کرد. ب��ه گزارش 
اداره کل روابط عمومی قوه قضائیه، متن کامل 

بخشنامه رئیس قوه قضائیه به شرح زیر است:
با توجه به نتایج مؤثر عملکرد ستاد پیشگیری 
و رس��یدگی ب��ه جرائم انتخابات��ی در دوره های 
گذشته و نظر به برگزاری دهمین دوره انتخابات 
مجلس شورای اسامی و پنجمین دوره انتخابات 
مجلس خبرگان رهبری در اسفندماه سال 1394 
و در اج��رای ماده 67 قان��ون انتخابات مجلس 
شورای اسامی مصوب 1387/9/7 با اصاحات 
بعدی که »تشکیات قضایی در حوزه انتخابیه به 
منظور پیشگیری از وقوع جرم، ضمن هماهنگی 
با ناظرین شورای نگهبان و هیأت اجرایی اقدامات 
لازم را در مح��دوده مقررات معم��ول می دارد« 
و س��ایر موادی که مش��تمل بر جرائم انتخابات 
مجلس ش��ورای اسامی است از قبیل مواد 55، 
57، 58، 59، 61، 65 و 66 قانون مذکور و فصل 
هشتم قانون مجازات اسامی، در سه مرحله قبل، 
حین و پس از برگزاری انتخابات، ضروری است 
با هماهنگی و برنامه ریزی مناس��ب، منسجم و 

اثربخش اقدامات ذیل صورت پذیرد:
1-  در مراکز استان ستاد ویژه ای جهت پیشگیری 
و رسیدگی به جرائم انتخاباتی به مسؤولیت رئیس 
کل دادگس��تری با حضور دادس��تان، مسؤولان 
و نمایندگان نهادها، س��ازمان ها و دس��تگاه های 
ذی ربط قضایی تش��کیل می شود و ضمن رصد و 
پایش مستمر امور و فعالیت و استفاده از ظرفیت 
سایر نهادهای مسؤول، تدابیر و تمهیدات لازم را 
نسبت به اجرا و اعمال دقیق قانون و نیز پیش بینی 
و پیشگیری از وقوع جرائم انتخاباتی معمول دارند.

2- در کلیه شهرستان های استان ستاد مشابهی 
با مس��ؤولیت رئیس دادگستری شهرستان و با 
ترکیب رده متناظر اس��تانی، زیر نظر ستاد ویژه 

استان وظایف محوله را انجام دهند.
3- س��تاد ویژه در مرکز و ب��ا ترکیب نمایندگان 
دس��تگاه ها، نهادها و ارگان های قضایی مرتبط با 
انتخابات به مسؤولیت دادستان کل کشور و دبیری 
معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم تشکیل، 
ضمن هدایت و هماهنگی س��تادهای اس��تانی و 
استفاده از ظرفیت سایر نهادهای مرتبط تدابیر و 
تمهیدات پیشگیرانه و اقدامات لازم و ضروری را در 
ح��دود قوانین و مقررات اتخاذ و اقدامات مقتضی 
معم��ول نموده و از نتایج حاصله مس��تمراً حوزه 

ریاست را مطلع کنند.
4- رؤس��ای کل دادگس��تری های سراسر کشور 
موظفند ش��عبی از دادگاه ها و دادس��راهای حوزه 
قضایی تحت تصدی خود را به منظور رس��یدگی 

خارج از نوبت به جرائم انتخاباتی اختصاص دهند.
5- آگاه س��ازی عمومی و توجیه، ارش��اد و اقناع 
اشخاص حقیقی و حقوقی، مدیران دستگاه های 
اجرایی، تشکل ها، کاندیداها و رؤسای ستادهای 
انتخاباتی آنان با هدف همسوسازی، بازدارندگی 
و ترویج قانون مداری از طریق تش��ریح و توضیح 
مف��اد قانون جرائ��م انتخابات��ی و مجازات های 
تعیین ش��ده که از جمله وظایف اساسی و مهم 
س��تادها محس��وب می ش��ود، نقش مؤثری در 
اجرای منویات مقام معظم رهبری مدظله العالی و 
کاهش و پیشگیری از بروز جرائم انتخاباتی داشته 
و موجب افزایش مش��ارکت حداکثری و ارتقای 
امنیت و سالم سازی فضای انتخابات خواهد شد.

صادق آملی لاریجانی
رئیس قوه قضائیه

لاریجانی: مجلس مهرماه 
درباره برجام تصمیم می گیرد

رئیس مجلس ب��ا بیان اینکه 
نظر قطع��ی مجل��س درباره 
برجام مهرماه اعام می ش��ود، 
گفت: قبل از س��فر به آمریکا 
خدمت رهبر انقاب رس��یدم 
و از نظرات معظم له آگاه شدم که تأکید داشتند 
ارکان مختلف کشور در موضوع برجام ایفای نقش 
کنند.  به گزارش خانه ملت، علی لاریجانی بامداد 
روز شنبه پس از سفر یک هفته ای به آمریکا وارد 
تهران ش��د. لاریجانی با اش��اره به سخنان مقام 
معظ��م رهبری مبنی بر لزوم بررس��ی برجام در 
مجلس ش��ورای اسامی، گفت: من قبل از سفر 
که خدمت مقام معظم رهبری رسیدم از نظرات 
معظم له آگاه ش��دم ک��ه تأکید داش��تند ارکان 
مختلف کش��ور در موضوع برج��ام ایفای نقش 
کنند. مقام معظم رهبری تاکید داشتند مجلس 
باید در موضوع برجام نظر بدهد.  لاریجانی گفت: 
براس��اس برنامه ریزی های ص��ورت گرفته اوایل 
مهرماه بررس��ی کمیسیون ها تمام خواهد شد و 
فرصتی ایجاد می شود موضوع بیش از گذشته در 
مجلس مورد توجه و بررسی قرار گیرد تا با توجه 
به مجموعه ش��رایط کشور نمایندگان ملت نظر 

خود را درباره موضوع برجام اعام کنند.

توسط معاون اول قوه قضائیه صورت گرفت
ارجاع نامه عفت مرعشی

 به دادستان تهران
حجت الاسام محسنی اژه ای، 
قوه قضائی��ه  اول  مع��اون 
نام��ه عف��ت مرعش��ی را به 
 دادس��تان تهران ارج��اع داد. 
به گزارش میزان، حجت الاسام 
محسنی اژه ای نامه عفت مرعشی را برای اقدام 
مقتضی و پاس��خ عنداللزوم به دادستان تهران 

ارجاع داد.
متن نامه معاون اول قوه قضائیه

بسمه تعالی
جناب آقای جعفری دولت آبادی
دادستان عمومی انقاب تهران

سام علیکم
ب��ا احترام؛ به پیوس��ت تصوی��ر نامه مورخ 
94/6/10 خان��م عف��ت مرعش��ی خطاب به 
معاون اول قوه قضائیه حضرت حجت الاس��ام 
محسنی اژه ای متضمن مرقومه ایشان مبنی بر:

بسمه تعالی – دفتر
نامه سرکار خانم عفت مرعشی را ماحظه 
نمودم بر خاف نوشته ایشان اینجانب هیچگونه 
ناراحت��ی و عذاب وجدانی نس��بت به مس��اله 
مورد اشاره مش��ارالیها )محکومیت فرزندشان 
مهدی هاش��می به ج��رم اختاس، ارتش��ا و 
مسائل ضد امنیتی( ندارم و از نامه غیرمتعارف 
و غیرمسؤولانه نامبرده معلوم می شود که چه 
کس��ی ناراحت است و درد دارد و پیوست نامه 
مش��ارالیها ارتباطی با اینجانب ندارد لذا عیناً 
خدمت دادستان محترم عمومی و انقاب تهران 
ارس��ال تا چنانچه همانند برخی نوش��ته های 
منتس��ب به بیت آقای هاش��می رفس��نجانی 
مش��حون به توهین و افترا باشد اقدام مقتضی 
به عمل آورده و عنداللزوم مس��ائل مطروحه را 

پاسخ دهند.
 محسنی اژه ای،۱۴ شهریور ۹۴

گفتنی اس��ت هفته گذشته عفت مرعشی 
م��ادر مه��دی هاش��می نام��ه ای خط��اب به 
حجت الاسام محس��نی اژه ای نوشته بود و در 
آن درباره برخی مطالب مربوط به دادگاه مهدی 

هاشمی اظهارنظر کرده بود.

به ریاست قوه قضائیه
شورایعالی پیشگیری از وقوع جرم 

تشکیل می شود
تش��خیص  مجم��ع  دبی��ر 
مصلح��ت نظ��ام از تصویب 
تش��کیل ش��ورایعالی  طرح 
پیش��گیری از وق��وع ج��رم 
ب��ه  نف��ر   22 از  متش��کل 
ریاست قوه قضائیه خبر داد. به گزارش باشگاه 
خبرنگاران؛ محس��ن رضایی دیروز ش��نبه در 
نشس��ت خبری گفت: امروز در دس��تور کار 
مجم��ع 2 ط��رح وجود داش��ت؛  اولین طرح 
مربوط به قانون پیش��گیری از وقوع جرم بود 
که بحث مهم و پیچیده ای اس��ت زیرا یکی از 
عوامل وقوع جرائم در ایران، زمینه های وقوع 
جرم اس��ت مثا بیکاری ی��ک عامل مهم در 
وقوع جرم به حساب می آید لذا می  توان کاری 
کرد تا جامعه امن تر ش��ود ک��ه البته با قانون 
پیشگیری از وقوع جرم این امر مهم امکانپذیر 
اس��ت. دبیر مجمع تشخیص مصلحت با بیان 
اینکه قانونی در مجلس ش��ورای اس��امی به 
تصویب رسید که مغایر با 3 اصل قانون اساسی 
بود، ادامه داد: در مجمع بحث های مفصلی در 
این زمینه انجام شد چرا که قوه قضائیه خواهان 
تغیی��رات زیادی در مصوب��ه مجلس بود و ما 
طبق آیین نامه نمی توانستیم تصمیم بگیریم 
از ای��ن رو از مقام معظم رهبری تقاضا کردیم 
که موارد مورد اختاف را مورد بررسی و بحث 
قرار دهیم و ایش��ان نیز اج��ازه دادند. وی در 
ادامه افزود: امروز درباره متن اصاح ش��ده این 
قانون بحث شد و تعریفی از پیشگیری از وقوع 
جرم در جلسه مجمع مورد بررسی قرار گرفت، 
همچنین اینکه شورایعالی پیشگیری از وقوع 
جرم از چه اعضایی برخوردار باش��د در جلسه 
مطرح و قرار ش��د تعدادی از اعضای دولت و 
مجلس و برخ��ی نهادها مانند س��تاد مبارزه 
با منکرات  یا س��تاد احی��ای امر به معروف و 
نهی از منکر جزو اعضای تش��کیل دهنده این 
ش��ورا باش��ند. رضایی گفت: در جلسه امروز، 
شورایعالی پیش��گیری از وقوع جرم متشکل 
از 22 نفر تحت ریاست قوه قضائیه به تصویب 
مجمع تش��خیص مصلحت رسید و چگونگی 
اج��رای مصوبات آن مورد بح��ث قرار گرفت 
ولی از آنجا که اختافات زیادی در این زمینه 
وج��ود دارد  و دول��ت و قوه قضائی��ه نظرهای 
متفاوتی درب��اره آن دارن��د، ادامه مباحث به 
جلسه بعدی موکول شد. وی با بیان اینکه در 
این جلس��ه همچنین قانون کار مورد بررسی 
قرار گرفت، تأکید کرد: با اتمام بررسی قانون 
پیش��گیری از وقوع جرم در 2 جلس��ه آینده، 
بررسی طرح رسیدگی به دارایی های مسؤولان 

کشور در دستور کار قرار خواهد گرفت.

اخبار

گروه سیاس�ی: شامگاه پنجشنبه برنامه گفت وگوی 
ویژه خبری شبکه 2 سیما، میزبان رئیس کمیسیون 
ویژه بررس��ی برجام در مجلس شورای اسامی بود. 
در این برنامه علیرضا زاکانی به تشریح روش بررسی 
مفاد برجام در کمیس��یون وی��ژه مجلس پرداخت 
و تاکی��د کرد: بررس��ی برجام یک امر ملی اس��ت و 
نبای��د با آن برخورد سیاس��ی، جناحی و غیرقانونی 
ش��ود بلکه باید آن را به طور کاماً  تخصصی بررسی 
ک��رد.  بافاصله پس از این برنامه، برخی رس��انه ها، 
خبری مخابره کردند و مدعی ش��دند زاکانی اجازه 
حضور نماینده وزارت ام��ور خارجه را در این برنامه 
نداده است! این ادعای عجیب در حالی مطرح شده 
اس��ت که در دو سال گذشته، با فشار دولت بسیاری 
برنامه های مناظره محور سیما بدون حضور منتقدان 
به عرصه خودستایی مقامات دولتی تبدیل شده البته 
این موضوع هیچگاه مورد اعتراض این رسانه ها قرار 

نگرفته است.
اما اصل ماجرا چه بود؟ ■

در برنام��ه گفت وگ��وی ویژه خب��ری از علیرضا 
زاکان��ی برای ارائه گ��زارش روند بررس��ی برجام در 
کمیس��یون ویژه مجلس دعوت ش��د اما پس از این 
دعوت، مسؤولان برنامه به دلایلی که هنوز مشخص 
نیس��ت]![ تصمیم می گیرند از دکت��ر بعیدی نژاد از 
مسؤولان وزارت امور خارجه نیز برای حضور در این 
برنامه دعوت کنند و روال برنامه را از حالت پرسش 
و پاس��خ به ش��یوه مناظره تغییر دهند. اما بشنوید 
روایت علیرضا زاکانی را از این ماجرا. زاکانی با اشاره 
به حواش��ی ایجاد شده از س��وی برخی رسانه های 
حام��ی دولت درباره مخالفت وی با حضور عضو تیم 
مذاکره کننده هس��ته ای در گفت وگوی ویژه خبری 
چهارشنبه گذشته شبکه 2 سیما، اظهار داشت: ما در 
کمیسیون ویژه تصمیم گرفته بودیم که به هیچ وجه 
مناظره نداشته باشیم و له یا علیه برجام، اظهارنظری 
نکنیم. وی به مهر گفت: درواقع مصوبه ما این بوده که 
اظهارنظر به معنای نقد یا نفی برجام یا حمایت از آن 
که معمولا در مناظره ها اتفاق می افتد، نداشته باشیم 
و این مساله مصوبه کمیسیون ویژه برجام بوده که در 
سند اطاع رسانی کمیسیون نیز آمده است. رئیس 
کمیسیون ویژه بررسی برجام در مجلس با اشاره به 
حضور خود در گفت وگوی ویژه خبری پنجش��نبه 
گذشته شبکه 2 سیما، گفت: من نیز از دعوت شدن 
آقای بعیدی نژاد اطاع نداشتم و به من گفته بودند 
که فقط شما میهمان هستید و قرارمان این بود که 
من به عنوان رئیس کمیسیون ویژه برجام، روش کار 
کمیسیون و ورود مجلس به موضوع را تشریح کنم. 
زاکانی افزود: با وجود این مساله، در مسیر حرکت و 
در ماشین بودم که با من تماس گرفتند و گفتند قرار 
است آقای بعیدی نژاد هم در گفت وگو باشد که من 
بنا به دلیلی که توضیح دادم، مخالفت کردم. رئیس 
کمیسیون ویژه بررسی برجام در مجلس گفت: علت 
مخالفت من با حضور آقای بعید ی نژاد در گفت وگوی 
ویژه خبری ش��بکه 2، مصوبه کمیسیون ویژه بوده 
است که اعضا وارد مناظره ها نش��وند. وی ادامه داد: 
وقتی هم که در برنام��ه حضور یافتم، صحبت هایم 
به روش کار کمیس��یون و اس��تمداد از کارشناسان 
اختص��اص داش��ت و اول برنامه ه��م گفتم که من، 
برجام را نقد نمی کنم، ام��ا زمانی که مجری برنامه 

به صحبت های حضرت  آقا در دیدار خبرگان درباره 
موضوع لغو یا تعلیق تحریم ها اشاره کرد، من هم تایید 
کردم که هر کسی که برجام را یک بار خوانده باشد، 
به این مساله می رسد. رئیس کمیسیون ویژه بررسی 
برنامه جامع اقدام مشترک در مجلس تصریح کرد: در 
همین راستا مقدماتی درباره تعلیق تحریم ها، مکانیزم 
لغو یا تعلیق تحریم ها و نیز وضعیت برگشت پذیری 
تعهدات طرفین را براس��اس برج��ام توضیح دادم و 
تاکید هم کردم که در مقام قضاوت نیس��تم و فقط 
مکانیزم اقدامات موجود در برجام را تش��ریح کردم. 
زاکانی تاکید کرد: ما هیچ گونه تعارض و بگو مگویی 
با دوستان وزارت امور خارجه نداریم، اما وارد فضای 
مناظره هم نمی شویم و من نیز از جریان سازی برخی 
رسانه ها در روز گذشته درباره این اتفاق تعجب کردم.

رطب خورده اند! ■
رسانه های حامی دولت که در جریان مناظره های 
داغ هس��ته ای و به خاط��ر ناتوانی حامی��ان توافق 
در مناظره ه��ا، کمتر میلی به انتش��ار محتوای این 
مناظره های تلویزیونی داشتند؛ ماجرای عدم مناظره 
میان بعیدی نژاد و زاکانی را دس��تاویز ادعاهایی قرار 

دادن��د. در این میان اما س��یدنظام الدین موس��وی، 
مدیرعامل خبرگزاری فارس با انتش��ار نوش��ته ای، 
خاطره ای از یک��ی از برنامه های تلویزیونی نقل کرد 
تا به جریان مقابل یادآوری کند اساسا این دولتی ها 
هستند که نسبت به هرگونه مناظره، دیدگاه مساعدی 
ندارند. سیدنظام الدین موسوی در این مطلب نوشت:

17 مرداد ماه امسال به مناسبت روز خبرنگار از 
طرف تهیه کنندگان برنامه گفت وگوی ویژه خبری 
ش��بکه دوم دعوت ش��دم تا در این برنامه با محور 
»دولت و رسانه ها« حضور یابم. مطابق برنامه ریزی 
تهیه کنن��دگان برنامه، قرار بود بن��ده به عنوان یک 
مدیر رس��انه که پیشه و پیش��ینه ام هم خبرنگاری 
اس��ت، مس��ائل، نظرات و دغدغه های این صنف را 
مطرح کنم و آقای دکتر حس��ام الدین آشنا مشاور 
رسانه ای رئیس جمهور نیز به عنوان نماینده دولت به 
این دغدغه ها پاسخ گفته و دیدگاه های دولت درباره 
رسانه ها را تشریح کند. اینجانب به دلیل اینکه خود 
رسانه در اختیار دارم معمولا ترجیح می دهم جز در 
موارد ضروری در تلویزیون حضور پیدا نکنم اما چون 
پ��ای روز خبرنگار در میان بود و طرح مش��کات و 

دغدغه های همکاران، عازم جام جم شدم. هنگامی 
که وارد پخش سیما ش��دم پس از آماده سازی های 
اولیه، ماحظه کردم روی سن برنامه تنها دو صندلی 
چیده ش��ده که یکی متعلق به مجری و دیگری در 
اختیار جناب آقای آشناست. بنده هم به یک اتاقک 
کوچک هدایت شدم. موضوع را که جویا شدم اعام 
کردند به دلیل برخی مش��کات قرار اس��ت ش��ما 
در همی��ن جا مطالب تان را بیان کنی��د! اگرچه به 
واسطه کار رسانه ای طولانی مدت با محدودیت ها و 
مشکات آماده سازی برنامه ها و مصاحبه ها آشنایی 
دارم اما احساس��م این بود که جنس این مش��کل، 
قدری متف��اوت و احتمالاً به طرف مقابل گفت وگو 
و سمبه پرزور نماینده محترم دولت مرتبط است. به 
همین دلیل به رغم اینکه مجری برنامه اسم بنده را 
نیز به عنوان مدعو اعام کرد، از اتاق یادشده بیرون 
آمده و به تهیه کنندگان برنامه عرض کردم بنده به 
هیچ وجه حاضر نیس��تم در چنین فضایی صحبت 
کن��م و این را ن��ه توهین به خودم ک��ه توهین به 
جامعه رس��انه ای و خبری کشور می دانم. زمانی که 
مسجل شد به هیچ وجه حاضر به ورود به گفت وگوی 
نامتعارف یادشده نیستم مسؤولان برنامه اعام کردند 
براساس پروتکل سازمان صداوسیما اگر مجری زن 
باش��د دو م��رد نمی توانند در برنامه باش��ند! از این 
برهان عجیب، شدیداً تعجب کردم. در مخیله خودم 
خوب می دانستم این سناریو در کدامین اتاق فرمان 
طراحی ش��ده و به دلیل چه فشاری صداوسیمای 
محترم در این مخمصه افتاده است لذا در برابر اصرار 
همکاران س��ازمان- که خبرنگارانی از جنس خودم 
بودن��د– در نهایت عرض کردم حت��ی اگر چنین 
پروتکلی وجود داشته باشد، اولاً وقتی می دانستید 
دو نفر دعوت ش��ده به برنامه مرد هستند، طبیعتاً 
باید مجری مرد انتخاب می شد و اگر چنین امکانی 
هم مقدور نبوده، ب��ه طور طبیعی محور گفت وگو 
و برنام��ه در روز خبرنگار بای��د نماینده خبرنگاران 
و اهالی رس��انه باشد نه مشاور رئیس جمهور. لذا به 
شرطی در برنامه ش��رکت می کنم که بنده مقابل 
مجری باش��م و مش��اور محت��رم رئیس جمهور به 
اتاقک کذایی راهنمایی ش��ود!  علی ایحال اینجانب 
حاضر به حضور در آن برنامه نش��دم. برای بسیاری 
از اهالی رس��انه نیز مایه تعجب بود که چرا به رغم 
اعام اسم بنده، در گفت وگو شرکت نکرده ام. بنده 
به دلیل آنکه می دانس��تم همکاران رسانه ای خودم 
در صداوس��یما در این قضی��ه کاماً بی تقصیرند و 
ماجرا به پرهیز شدید برخی دولتمردان محترم به 
رویارویی با منتقدان رسانه ای بازمی گردد، موضوع را 
جایی بازگو نکردم. اگرچه برخی رسانه ها نسبت به 
افاضات یکطرفه مشاور محترم رئیس جمهور در روز 
خبرنگار- که با چاشنی تماس تلفنی با یک نماینده 
دیگر دولت یعنی مدیرکل محترم مطبوعات داخلی 
وزارت ارشاد نیز همراه بود- اعتراض کردند اما بنده 
تمایلی برای تشریح آنچه در پشت صحنه گذشت 
نداش��تم. اما اکن��ون که برخی رس��انه های حامی 
دولت درباره دکتر زاکانی به واس��طه رفتاری کاماً 
معقول و منطقی چنین قضاوت غیرمنصفانه ای ارائه 
می کنند، به ذهنم رسید با بیان خاطره آن شب، به 
این همکاران عزیز معروض دارم: رطب خورده کی 

منع رطب کند؟
گ�روه سیاس�ی: آل س��عود ه��م رس��ما از تواف��ق 
 هس��ته ای میان ایران و 1+5 حمایت کرد. به گزارش 
»وطن امروز«، س��عودی ها که پی��ش از این، توافق 
هس��ته ای ایران و 1+5 را موجب تشدید نفوذ ایران 
در منطقه دانس��ته و به همین خاطر نس��بت به آن 
ابراز نگرانی می کردند؛ اکنون به جرگه حامیان آنچه 
در وین توافق شده، پیوستند. این اعام حمایت هم 
توسط سلمان بن عبدالعزیز پادش��اه سعودی و هم 
توس��ط عادل الجبیر وزیر خارجه خاندان پس از آن 
اعام ش��د که باراک اوباما توضیحاتی درباره ماهیت 
توافق هس��ته ای ب��ا ایران به آنها ارائه کرد. س��لمان 
بن عبدالعزیز، پادشاه عربستان در سفر خود به آمریکا 
با باراک اوباما رئیس جمهور این کشور دیدار و با وی 
درباره اوضاع یمن، جنگ در س��وریه و نتایج توافق 
هس��ته ای ایران و غرب بحث و گفت وگ��و کرد. در 
بیانیه مشترک صادر شده از سوی کاخ سفید، سلمان 
بن عبدالعزیز و اوباما درباره توافق هسته ای ایران و غرب 
نیز به بحث و گفت وگو پرداختند. پادشاه عربستان 
پس از دیدار با اوباما حمایت خود را از مذاکرات میان 
ایران و گروه 1+5 اعام کرد. عادل الجبیر، وزیر خارجه 
عربستان نیز در پایان دیدار ملک سلمان و اوباما تاکید 
ک��رد دیدار میان آنها مثبت و مثمر ثمر بوده و اوباما 
در این دیدار تاکید کرده توافقنامه هسته ای موجب 
ممانعت از پیشرفت ایران در برنامه هسته ای نظامی 
می شود. وزیر خارجه عربستان افزود: از تضمین های 
داده شده درباره برنامه اتمی ایران راضی هستیم. اما 
تضمین هایی که عادل الجبیر ادعا می کند، ش��امل 
چ��ه مواردی می ش��ود. جبیر پس از دی��دار اوباما و 
س��لمان در اظهارنظری دراین باره توضیح داده است 
که یکی از این تضمین ها، امنیت کشورهای حاشیه 
خلیج فارس پس از توافق هس��ته ای می��ان ایران و 
آمریکا اس��ت. آنها همواره در مواضع پر ش��مار خود 
مدعی بودن��د در صورت توافق میان ایران و آمریکا، 
کشورهای منطقه شاهد افزایش قدرت و نفوذ ایران 

خواهند بود. سعودی ها که در 
جری��ان انقاب ه��ای منطقه، 
خود را بازنده دیده اند نس��بت 
به توافق هس��ته ای بش��دت 
حساسیت داش��تند اما جبیر 
می گوید اکنون حساسیت آنها 

برطرف شده است و این موضوع به خاطر توضیحات 
اوبام��ا درباره برجام بوده اس��ت. براس��اس اظهارات 
عادل الجبی��ر، رئیس جمهور آمری��کا در دیدار ملک 
سلمان توضیحات مفصلی درباره میزان غنی سازی 
ایران و فاصله این حجم از برنامه هسته ای با ساخت 
س��اح، موضوع بازرس��ی ها و تاثیر این بازرسی ها و 

دسترسی ها و همچنین درباره 
بازگش��ت پذیری  مکانیس��م 
تحریم ها به طرف سعودی داده 
اس��ت. البته جبیر ای��ن را هم 
گفت که منظور رئیس جمهور 
آمریکا از بازرسی ها، بازرسی از 
مراکز نظامی و مظنون به فعالیت نظامی اس��ت. اما 
موضوع دیگری که س��عودی ها و آمری��کا درباره آن 
موضع مشترک داش��ته اند؛ موضوع حمایت ایران از 
جریان مقاومت در منطقه اس��ت به گونه ای که آنها 
هم��واره درباره برج��ام این نگرانی را داش��ته اند که 
ایران از محل فروش نفت همچنان به تقویت جریان 

 مقاوم��ت در منطقه ادامه خواه��د داد. عادل الجبیر
 وزیر خارجه عربس��تان که به همراه ملک س��لمان 
پادش��اه س��عودی در نیویورک به س��ر می برد؛ طی 
اظهارنظری گفته است اوباما تضمین های محکمی 
به آنها داده که پول های آزاد شده ایرانی ها در مسیر 

تقویت جریان مقاومت قرار نخواهد گرفت.
دزدان نفتی راضی شدند! ■

اعام حمایت عربستان سعودی از توافق هسته ای 
میان ایران و 1+5 درحالی اس��ت که س��عودی ها تا 
پی��ش از این یک جنگ نفتی نیابت��ی را علیه ایران 
آغاز کرده بودند. آنها با افزایش تولید و نیز مخالفت 
علن��ی با پیش��نهاد کاهش تولید که می خواس��ت 
روند نزولی قیمت نف��ت را کنترل کند؛ عما باعث 
ش��دند نفت حتی تا بش��که ای 39 دلار نیز برس��د 
که یک رکورد کم نظیر اس��ت. این اقدام سعودی ها 
اگرچ��ه ابتدا ب��ا بی تفاوتی بی��ژن نامدارزنگنه، وزیر 
نف��ت دول��ت روحانی مواجه ش��د و این سیاس��ت 
س��عودی ها را یک نوع تاکتیک نفتی دانسته بود اما 
توسط حسن روحانی و علی لاریجانی رؤسای قوای 
 مجریه و مقننه بش��دت نکوهش شد به گونه ای که 
ه��م روحانی و هم لاریجانی بر واکنش درخور ایران 
نس��بت به این اقدام سعودی ها تاکید کردند. جنگ 
 نفتی س��عودی ها علیه ایران باعث ش��د بیش��تر از
50 درصد ارزش نفت ایران از بین برود و همین موضوع 
سبب شده است در برهه تحریم، ایران با یک ضربه 
سهمگین از سوی عربستان مواجه شود. از سوی دیگر 
برخی کارشناسان معتقدند جنگ نفتی سعودی ها 
علیه ایران یک اقدام هماهنگ ش��ده با آمریکایی ها 
بوده است به گونه ای که توافق هسته ای بهانه ای برای 
اقدام علنی آنها علیه ایران ش��د. این اقدام آنها از آن 
جهت نیز برای آمریکایی ها حائز اهمیت بوده است 
که با توجه به کاهش درآمدهای ایران، تخفیف های 
 احتمال��ی توافق، تاثیر چندانی ب��ر درآمدهای ایران 

نخواهد داشت.

وقتی بازنده مناظره های هسته ای کُری می خواند

حاشیه سازی برای کمیسیون برجام
قانون

یکشنبه ۱5 شهریور ۱3۹۴وطن امروز  شماره ۱6۹۱ 

پس از توضیحات اوباما به پادشاه سعودی اعلام شد

حمایت سلمان از برجام!

نما

شرط سلمان محقق شد؟
اما سلمان در حالی عازم نیویورک شده بود که برخی منابع رسانه ای منطقه گزارش دادند او مهم ترین موضوع 
مورد مذاکره با آمریکا را به ماجرای توافق هسته ای با ایران اختصاص خواهد داد.پایگاه خبری المانیتور در 
همین رابطه نوشت: سلمان برای حمایت از توافق هسته ای یک شرط مهم دارد. المانیتور افزود شرط سلمان، 
تضمین اوباما برای پایان حمایت ایران از جریان مقاومت است. به عبارتی سلمان به این شرط از توافق هسته ای 
آمریکا و ایران حمایت می کند که این توافق دست ایران را از منطقه کوتاه کند.پایگاه تحلیلی »المانیتور« در 
مطلبی با اشاره به برنامه ملک سلمان، پادشاه سعودی برای سفر به واشنگتن اشاره می کند که وی قصد دارد 
در این سفر به رئیس جمهور آمریکا گوشزد کند حمایت دولتش از توافق هسته ای ایران، با ملاحظاتی همراه 
است. المانیتور در همین رابطه نوشت: پادشاه سعودی در تلاش برای دست یافتن به تضمین هایی برای مبارزه 
علیه گروه های مورد حمایت ایران در منطقه و همچنین مقابله با عناصری از خود توافق هسته ای است. سایت 
تابناک نیز در همین راستا به اظهارات جاش ارنست، سخنگوی کاخ سفید درباره سفر ملک سلمان اشاره 
کرده بود. ارنست درباره این سفر گفت: این سفر به منزله تأکیدی بر اهمیت روابط استراتژیک میان ایالات 
متحده و عربستان سعودی است. به گفته وی، اوباما و سلمان درباره طیفی از موضوعات گفت وگو کرده و بر 
یافتن راه هایی برای تقویت بیشتر همکاری دوجانبه، از جمله تلاش های مشترک امنیتی و مبارزه با تروریسم 
تمرکز می کنند. بحث درباره موضوعات منطقه ای، از جمله درگیری ها در یمن و سوریه و »مقابله با اقدامات 

بی ثبات کننده ایران در منطقه«، از جمله موضوعاتی است که ارنست به آنها اشاره کرده است.

نما

چرا بهانه جویی می کنند؟
دلیل بهانه جویی رس�انه های حامی دولت در ماجرای گفت وگوی ویژه خبری و حضور رئیس کمیسیون 
بررسی برجام کاملا مشخص است. اکنون موضوع ورود مجلس به ماجرای رسیدگی قانونی برجام کاملا 
قطعی شده است و این کمیسیون برجام است که در نهایت طرح خود را درباره برجام در صحن علنی به 
رای خواهد گذاشت. قطعا دولتی ها از این موضوع ناراحتند چراکه پیش از آن، از حسن روحانی گرفته تا 
عباس عراقچی، محمدباقر نوبخت، الهام امین زاده و... عدم تمایل دولت برای بررسی برجام در مجلس را 
رسما بیان کرده بودند. قاعدتا طبیعی است که اکنون رسانه های حامی دولت از قطعی شدن بررسی برجام 
در مجلس نگرانند و البته نگرانی آنها قابل درک اس�ت بنابراین آنها کج س�لیقگی صداوسیما در دعوت 
همزمان از زاکانی و بعیدی نژاد را مستمسک بهانه سازی برای فشار به کمیسیون برجام قرار داده اند. البته 
این در حالی است که بی سوادی کارشناسان حامی توافق هسته ای در مناظره های اخیر تلویزیون کاملا 
آشکار شد و همه دیدند مدیرمسؤول یک روزنامه مدعی، در یکی از مناظره ها حتی نتوانست ابتدایی ترین 
اطلاع�ات مربوط به مذاکرات را بیان کند! حامیان دولت بازنده همه مناظره های تلویزیونی درباره توافق 
بودند. از طرف دیگر منولوگ تیم مذاکره کننده هسته ای در تلویزیون این واقعیت را نشان داد که آنها مرد 
مناظره های تلویزیونی نیستند و قاعدتا با مناظره مستقیم تلویزیونی با منتقدان برجام مخالفت می کنند. 
اگر اینگونه نیست؛ حقیقتا در شرایط فعلی انجام مناظره های تلویزیونی درباره برجام کاملا مفید است و 
با توجه به منع حضور اعضای کمیسیون برجام، صداوسیما می تواند با دعوت از کارشناسان سیاسی، روند 
برگزاری مجدد مناظره های تلویزیونی را آغاز کند البته پیش از این نیز بارها و بارها نمایندگان مجلس 
از رئیس رسانه ملی خواسته اند شرایط را برای برگزاری مناظره های تلویزیونی میان حامیان و منتقدان 
متن برجام فراهم کند! قاعدتا حامیان دولت با این پیش�نهاد مخالفت می کنند چرا که مناظره ها باعث 

شفاف سازی خواهد شد.

مصلحت


